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Kulturní a kreativní odvětví se v mnoha evropských městech stala 

tahounem regenerací někdejších industriálních komplexů, skladišť 

či budov. Někdejší továrny se díky tomu proměnily v muzea, galerie, 

výstavní plochy, umělecké ateliéry, hudební kluby, tvůrčí huby, apod. 

a staly se tak impulsem pro kulturní, společenský i ekonomický 

rozvoj daného místa (lokality).

V Praze takových prázdných, nevyužitých a opuštěných objektů 

existuje celá řada.Na druhé straně existuje celá řada tvůrčích skupin 

či jednotlivců, kteří přesně takové prostory vyhledávají pro vlastní 

rozvoj či projekt. Objevuje se zde tedy pro město příležitost využít 

kreativního potenciálu “zdola” –  poskytnout některé prostory pro 

nekomerční účely, podpořit umělecké projekty či kreativní podnikání 

a tím přispět k rozvoji prostředí dané lokality.

ÚVODEM
Čím může být poskytnutí opuštěných budov či areálů zástupcům 
kreativních odvětví městu prospěšné?

Jak má město a také tvůrčí aktéři (nájemníci, kolektivy) postupovat při 
nakládání s takovými objekty?

Jak přistupují k managementu, financování, smlouvám? 

Jaká je komunikace/spolupráce s městem, správci, kulturní a širokou 
veřejností? 

Spolupracují tyto klastry mezi sebou?

Jak vedle provozu budov tvůrčí kolektivy dlouhodobě zvládají 
programovou tvorbu?

David Kašpar, Milota Sidorová

dramaturgové a moderátoři sympozia
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PODKLADY ZE STRATEGICKÉHO PLÁNU PRAHY
SS č. 12: ROZVOJ ÚZEMÍ NEPRACUJE CÍLENĚ S KULTURNÍMI 

A KOMUNITNÍMI FUNKCEMI

Mnohá velká města ekonomicky vyspělých zemí se již mnoho let 

ve svých rozvojových strategiích explicitně zaměřují na kulturu jako 

na důležitou oblast a cíl rozvoje. Kultura se tak stala tahounem také 

některých regenerací někdejších industriálních komplexů, skladišť 

a ploch pro dopravní infrastrukturu (železniční, lodní), tedy tzv. 

brownfieldů. Na tomto rozvoji v duchu tzv. „creative 

cities“[1] (viz Landry 2000; Florida 2002) přitom města na západ od 

českých hranic aktivně spolupracují jak s privátními investory, tak i s 

veřejností. 

Někdejší továrny se díky tomu proměnily v muzea, galerie, výstavní 

plochy, umělecké ateliéry, hudební kluby apod. V Praze, která se 

řadí k významným kulturním metropolím, k podobnému rozvoji 

dochází pouze ad hoc, obvykle aktivitou „zdola“. Někdy k tomuto 

rozvoji dochází i v součinnosti s developery a investory. Ti se však v 

prostředí Prahy snaží tímto způsobem hledat pouze dočasná alter-

nativní řešení svých momentálních obtíží na trhu s nemovitostmi a 

do budoucna s kulturním využitím příliš nepočítají (viz Pixová 2013). 

Jediný projekt, který částečně připomíná západní vývoj, je centrum 

současného umění DOX v pražských Holešovicích, ovšem i to vzniklo 

jen díky osobnímu zájmu několika jednotlivců. 

1. ŽIVÉ A KULTURNÍ MĚSTO
Jak lze tedy na specifické situaci v Praze stavět? Ve světě bývá strat-

egie kulturou taženého rozvoje obhajována tezemi o blahodárnosti 

kultury a kreativních průmyslů pro ekonomický rozvoj města. To, že 

Praha na podobné výzvy neslyší, má své zápory i výhody. Přímý eko-

nomický dopad kulturou taženého rozvoje na ekonomiku dosud nebyl 

empiricky dokázán a v některých městech vedl i k dílčím neúspěchům 

(viz Evans a Shaw 2006). Harvey (2010) dokonce upozorňuje na to, 

že některé velké kulturní projekty bývají financovány zisky z riskant-

ních obchodních transakcí, a jsou proto s ekonomickým rozmachem 

měst spojovány mylně. Někteří kritici současného pojetí „creative city“ 

namítají, že měřit kulturu a kreativitu ekonomickými ukazateli je samo 

o sobě konzervativní a v rozporu s původní ideou konceptu, který byl 

založen především na svobodomyslnosti a činnosti samotných 

obyvatel. 

To, že kultura není v Praze dosud vnímána jako nástroj ekonomick-

ého rozmachu, tedy může být i určitou výhodou. Nevýhodou této 

„zaostalosti“ oproti západu je však to, že dosud nedošlo ani k jejímu 

propojení s územním rozvojem a strategickými cíly města. Naopak 

dochází i k jevům zcela protichůdným, kdy kupř. město odmítá 

některé na kulturní konverzi zaměřené aktivity „zdola“, ačkoliv právě ty 

by mohly být motorem kreativního rozvoje Prahy. Dalším problémem 

je pokračující netransparentní odprodej brownfieldů, kdy město pro 

využívání těchto ploch nevymezuje jasná kritéria (viz zpráva o.s. Arni-
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ka[2]). Příčinou je mj. to, že Praha jakožto bohatý region při regener-

aci brownfieldů nespoléhá na prostředky z evropských fondů (res-

pektive v minulém programovacím období alokované prostředky 

využila na odlišné účely). Ty v Česku čerpají primárně mimopražské 

brownfieldy, na které se vztahuje Národní strategie regenerace 

brownfieldů[3]. 

Pražské brownfieldy naopak nejsou ani součástí Národní databáze 

brownfieldů mapovaných agenturou CzechInvest. V Praze totiž již 

nyní převládá rozvoj brownfieldů prostřednictvím komerčního ro-

zvoje. Jeho tvář ale určují developeři s mizivým zájmem o kulturní 

rozvoj. Často tak dochází i k destrukci industriální architektury. Ta 

bývá obvykle zcela srovnána se zemí, nebo ponechána jen jako 

torzo určené k vytvoření určité „image“ nových komerčních staveb. 

Uchování industriální architektury má přitom význam jak z hlediska 

památkové ochrany a zachování historické paměti některých míst, 

tak i z hlediska uspokojení specifických estetických nároků určitého 

segmentu společnosti, nebo kulturních aktivit, pro jejichž provo-

zování jsou industriální prostory nezbytné. 

Do budoucna je proto nutné nastavit pro využívání ploch 

brownfieldů developery striktní pravidla, která by zahrnovala také 

povinnost developera zohlednit kulturní potenciál dané lokality, a 

to jak z hlediska její architektury, tak i z hlediska jejího potenciálu 

pro rozvoj další kulturní infrastruktury. Dále je nutné podstatně více 

stavět na kreativním potenciálu místních iniciativ „zdola“, které často 

mají o využívání industriálních staveb zájem, a více je strategicky a 

investičně podpořit.      

ZDROJE:

FLORIDA, R. (2002): The Rise of the Creative Class: And how it‘s transforming work,

Leisure, community and everyday life. Perseus Book Group, New York.

HARVEY, D. (2012 [2010]): Záhada kapitálu. Přežije kapitalismus svou poslední krizi? 

Rybka Publishers, Praha.

EVANS, G., SHAW, P. (2006): Literature Review: Culture and regeneration. Art Re-

search Digest, 37, ss. 1-11.

LANDRY, C (2000): The Creative City: A toolkit for urban innovators. Earthscan, Lon-

don. 

PIXOVÁ, M. (2013): Spaces of alternative culture in Prague in a time of political-eco-

nomic

Changes of the city. Geografie, 118, č. 3, ss. 221–242.           

[1] „Creative city“, neboli kreativní město, je urbanistický koncept, který se na konci 

20. století stal novým celosvětovým paradigmatem v městském plánování. V jeho 

původním smyslu mělo být toto plánování založeno na kreativním potenciálu 

daného místa a jeho obyvatel. V současné době se koncept často používá v redu-

kované podobě především ve vztahu ke kreativní ekonomice, umělcům a kreativním 

profesionálům. Tato podoba je ve své podstatě sama o sobě konzervativní, neboť 

kreativita je zde vnímána spíše jako nástroj k dosažení konzervativních cílů, nikoliv 

jako změna celkového postoje vůči městu a jeho plánování.   

[2] ARNIKA, Brownfields v centru Prahy: kritéria udržitelného rozvoje, 2009, dostupné 

online:  http://arnika.org/brownfields-2009

[3] http://www.czechinvest.org/data/files/strategie-regenerace-vlada-1079.pdf
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Schéma šetřených lokalit brownfieldů

dle vlastnictví MHMP a spříznených 

organizací

5ZDROJ: Analýza brownfields v Praze, Kolpron CZ, sro, 2008
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9 přednášejících

1 teorie, strategie vs. 8 praxe

7 Praha vs. 2 Plzeň, Bratislava

Na symposiu jsme přivítali celkem 9 řečníků,

1, MICHAELA PIXOVá, sociální geografka, FSV, Univerzita Karlova, PragueWatch

2, ŠIMON CAbAN, iniciátor, Karlínská Kasárna, Praha – Karlín

3, IgOR KOVAČEVIć, spoluzakladatel, architekt, CCEA MObA, Karlínský Viadukt, Praha – Karlín

4, YVONA KREUZMANNOVá, ředitelka, Divadlo Ponec, Haly za Poncem, Praha – Žižkov

5, ŠTĚPáN KUbIŠTA, iniciátor, Jatka 78, Praha – Holešovice

6, MATĚJ VELEK, produkční, Nákladové nádraží Žižkov, Praha – Žižkov

7, MICHAELA MIXOVá, projektová manažerka, Centrum pro kreativní podnikání, DEPO2015

8, ČESTMÍR SUŠKA, zakladatel, majitel, Studio bubec, Praha-Řeporyje

9, gábOR bINDICS, spoluzakladatel, Aliancia Stará Tržnica, Stará Tržnica, bratislava

2. ŘEČNÍČKY, ŘEČNÍCI A PROJEKTY
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1, Karlínska Kasárna
2, Karlínsky Viadukt
3, Kreativní zóna DEPO 2015
4, Jatka 78

5, Nákladové nádraží 
Žižkov
6, Stará Tržnica

do 2 let 3 - 5 let

7, PONEC - divadlo 
pro tanec
8, Studio Bubec

10 + let

Z hlediska času jsme projekty volili 

2.1 ČAS

1, Karlínska Kasárna 
2, Karlínsky Viadukt 
3, Kreativní zóna DEPO 2015
4, Jatka 78
5, PONEC - divadlo pro tanec
6, Stará Tržnica

MĚSTO, STÁT, MČ

7, Studio Bubec
8, Nákladové nádraží Žižkov

SOUKROMÝ MAJITEL, STÁTNÍ PODNIK

2.2 VLASTNICTVÍ
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2.3 FINACOVÁNÍ

1, TÉMĚř VÝLUČNĚ VEřEJNÉ      DEPO2015  (90%)

2, VÝLUČNĚ SOUKROMÉ       BUBEC   začátek

3, CROwDfUNDINg        JATKA 78  začátek
 
4, KOMBINACE 

veřejné (70-80%), soukromé (do 20%)      PONEC
            
            NÁKLADOVÉ NÁDRAŽÍ ŽIŽKOV 
            (stoupá příjem z vlastní činnosti)

veřejné (60%), soukromé (10%), 
individuální podpora (10%), vlastní činnost (20%)   BUBEC   současnost

fundraising (15%), reklamní partnerství (20%) 
soukromé nájmy (65%)        STARÁ TRŽNICA
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1, Michaela Pixová „Metabolity Města a jejich 
KULTURNí POTENCIÁL“

Do tématu ne nutně zahrnujeme pouze brownfieldy, ale i mnohé 

budovy, které jednoduše řečeno město odvrhne, jsou právě 

metabolitami města.

-brownfieldy chápeme jako budovy/prostory postižené původním 

využitím lokality, pro jejichž regeneraci a využití je potřeba zásah 

zvnějšku

Jak znovu využít brownfieldy: Musíme si říct, odkud se berou?

- neustále vytváříme nové způsoby výroby (agrární->průmyslový-  

>urbanizační) 

- dnes se koloběh kapitálu nachází v městském prostředí 

- způsoby rozvoje: 

1. INVESTOVáNÍ DO bUDOV/LOKALIT, 

2, SPATŘENÍ PŘÍLEŽITOSTI 

3, ROZVOJ INICIOVANý KULTUROU - -> kulturní rozvoj na západě v 

80. a 90. letech, k nám přichází o 20 let později

- k tématu kulturního rozvoje se musíme stavět i kriticky. 

Kreativní průmysly nejsou vždycky spásnou příležitostí

3. PREZENTACE A PROJEKTY
2, ŠImON CAbAN KARLíNSKÁ KASÁRNA, 
PRAHA – KARLíN
rok vzniku: 2014

- investoři, developeři a politici jsou aktéry, kteří toto téma mohou 

výrazně ovlivnit (v sále 4 zástupci městské samosprávy)

- problematikou se zabývá skoro 30 let

- přeměna prostoru na Žižkově (U bulhara) na kulturní sál nebyl možný 

kvůli vlastnictví parkoviště Pentou - - > projekt Kasarta – 

karlínská bývalá kasárna (Jana Žižky z Trocnova)

- objekt vypsaný na prodej Ministerstvem vnitra – dosud nenašlo vlast-

níka

- Praze schází sál pro velké množství lidí 

- mezi zájemci by byli filharmonici, kteří vyhledávají právě akustiku, 

kterou kasárna nabízí

Čím se kasárna liší od Fora Karlín nebo paláce Lucerny je 

multifunkčnost - prostor pro kreativní činnost, zázemí, variabilní 

prostor, provaziště ad...

---

V P r a z e je množství budov a sálů sloužících kulturním událostem. 

Mnohé z nich jsou reprezentativní, ale téměř žádný nemá 

parametry dostatečné velikosti, neutrálnosti a účelnosti pro současné 
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kulturně-společenské akce, které se často pohybují na hranicích 

všech možných žánrů, využívají nové technologie, a potřebují také 

adekvátní služebný přístup - příjezd a zázemí. Základní principem je 

vytvořit budovu pro konání všech takových událostí stím, aby uni-

verzalita objektu nedeterminovala samotnou akci, ale zůstala k ní 

neutrální, maximálně služebná pro vyniknutí akce samotné. I když je 

pochopitelné, že v případě nemalých nákladů a především prestiže 

takového díla je nutné myslet i na jeho reprezentativní tvář, charakter 

budovy by měl být účelový (ekonomický), funkční, služebný.

Kasárna Jana Žižky z Trocnova v Karlíně se jeví jako optimální místo: 

- poloha v centru

- dopravní dostupnost

- možnost parkování

- velikost

- revitalizace stávajícího objektu (a nikoli expanze mimo centrum 

města)

Pozemek, na kterém kasárna stojí, umožňuje, v samotném dvoře 

objektu, realizaci dostatečně velké haly včetně potřebného zázemí. 

Objekty stávající budovy pak nabízí nejen nezbytné 

administrativní zázemí, ale i např. ubytovací kapacity (ubytovávání 

hostujících umělců, ale i celých hudebních a divadelních těles je 

dosud finančně i organizačně velice nákladnou položkou).

25m šíře sálu, délka 50m plus další propojitelné prostory celkem 

kolem 100m. Výška cca 12m, rovná podlaha, zapuštěné balkony/

ochozy, nosná konstrukce (nejen) stropu pro různé instalace - to jsou 

základní funkční parametry ověřené z mnoha sálů a akcí.

Na základě mnohých diskuzí mezi umělci, architekty, zástupci města, i 

aktivní veřejností, je potřebnost takového prostoru nezpochybnitelná. 

Otázkou pochopitelně zůstává způsob financování...

Uvedená vizualizace není architektonickým návrhem, ale 

empirickou objemovou a charakterovou studií prostoru. Předkládáme 

tuto vizi pro posouzení zainteresovaných.

Šimon + Miroslav
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3, igor Kovačević, KarlínsKý viaduKt, 
PRAHA – KARLíN
rok vzniku: 2013

- Karlín má potenciál jako dřív berlín, Vídeň (vizualitou i náplní)

- projekt oživení Negrelliho viaduktu

- zprvu procházel projekt deziluzí – většinu pozemku vlastní České 

dráhy (konflikt se SŽDC)

- kompromis převedení pozemků pod pilíři viaduktu na SŽDC, pod 

oblouky na hl. m. Prahu

- projekt aktivní na 3 dny v rámci Zažít město jinak – 10 galerií trans-

formovalo podobloukový prostor na kulturní (př. v jednom prostoru 

knihovna na sdílení a výměnu knížek)

- přišla potřeba posunout tuto ideu dál -> zprofesionalizovat celý 

projekt

- 2014 navázání spolupráce s karlínskými společnostmi (zaměřující 

se na společenský komunitní život) -> organizace kulatého stolu pro 

důležité hráče – to bylo poprvé, co se uskutečnilo takovéto setkání 

všech aktérů, kteří mohou věc ovlivnit

---

V současné době se připravuje rekonstrukce Negrelliho viaduktu, 

která umožní zkapacitnění úseku mezi železniční zastávkou Praha 

bubny a železniční zastávkou Praha Masarykovo nádraží, pro ve-

dení vlaků z Kladna a nově letiště Ruzyně. Přípravy trvají již zhruba 

pět let, ale teprve nyní dostávají reálný rozměr. Rekonstrukce, která 

se má zahájit ke konci roku 2015 (odhadem minimálně za 800 mil 

Kč), je ovšem pouze technického charakteru, zaměřuje se hlavně na 

železniční trať a nepočítá s možností transformace a využitím pros-

toru okolo stavby. Prostory pod oblouky byly mimo jiné během první 

republiky využívány jako luxusní garáže a salónní opravny automobilů. 

Po druhé světové válce se z nich staly zbytkové prostory, sklady a 

parkovací stání, některé byly zazděny. Současný stav oblouků a okolí 

mostu především v Karlíně je přinejmenším nelichotivý. Nevzhledné a 

nekulturní prostředí, které místy působí dojmem skládky, je pobídkou 

pro využívání těchto prostor spojené s drogovou kriminalitou a 

sociálními problémy. Přitom se jedná o jedinečné z jednotky 60 m2, 

které se mohou stát základnou pro mnoho kreativních městských 

aktivit - ateliéry , obchůdky, bary, start-up kanceláře, místa pro set-

kávání. Vstup do Karlína se tak může proměnit v kreativní inkubátor.

Více informací na: http://www.ccea.cz/cz/projects/?projekt=viadukt
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4, YvONA KREUZmANNOvÁ, DIvADLO PONEC, HALY 
za PonceM, Praha – ŽiŽKov
rok vzniku: 1995 

- Divadlo Ponec - původně strojírna (1988)

- městská část Praha 3 vypsala veřejnou soutěž na kulturní využití 

-> 1. taneční dům v ČR (ačkoliv v Evropě dance house běžnou 

součástí kulturního života)

- rekonstrukce budovy za velké podpory státu, sponzorů a nakonec i 

města

- Ponec jako vstupní brána k Žižkovu směrem od Florence – para-

lela s bulharem (IK) – nutnost reprezentativních prostor na frekven-

tovaných místech (kvůli turistům např.)

- všechny pozemky kolem Ponce patří SŽDC, blokují průchod i cyk-

lostezku --> jak revitalizovat okolí Ponce?

- klíčové pro projekt je propojení osy Hlavní nádraží – Žižkov a osy 

Florenc – horní Žižkov

- budovy kolem Ponce mohou sloužit jako zázemí pro taneční dům

- jednání s dalšími organizacemi (př. bajkazyl už spolupráci navázal)

- definice akčního rádiusu (př. zapojení do Zažít město jinak, nový 

cirkus, etc.) -> následně definování rozvoje a potenciálních partnerů 

– vize soběstačné kulturní jednoty rozléhající se v okolí Ponce

- inspirace zahraničními zdroji (př. Trans Europe Halles (www.teh.net)

- cílem rozšířit aktivity až hranice stavby

---

Tanec Praha je za více než 20 let své existence zapojen do řady mez-

inárodních sítí a projektů, v nichž mapuje pozitivní zkušenosti ze 

zahraničí a funkční modely obdobných kreativních center, clusterů 

apod. Od r. 1991 je členem IETM (Informal European Theatre Meet-

ing – www.ietm.org), dále patří k zakládajícím členům Aerowaves 

(Evropská platforma mladých choreografů – www.aerowaves.org), 

avšak ve vztahu k revitalizaci industriálních prostor kolem Ponce má 

zásadní význam Trans Europe Halles (TEH – www.teh.net) – network, 

jehož doporučení bylo součástí původního projektu Ponce, s nímž 

Tanec Praha r. 1998 zvítězil ve veřejné soutěži na kulturní využití dané 

budovy. Česko-anglická informace o této síti je přílohou č. 1. Celé 

Kreativní centrum Žižkov by se přirozeně stalo součástí této sítě. Praha 

v ní dosud chybí.

Ponec je koncipován jako flexibilní, víceúčelový prostor s vlastnostmi 

tanečního sálu (speciální odpružená podlaha, dostatečně velká scéna 

na úrovni hlediště, které má elevaci řad 40 cm). Vznikl přestavbou 

opuštěného kina, dříve tovární haly. Od vzniku divadla se pražská 

taneční scéna rozrostla a stoupají i nároky a potřeby zázemí pro její 

rozvoj, vzdělávací projekty, workshopy, odborné semináře, konfer-

ence, diskuse a v neposlední řadě projekty mezinárodní spolupráce.

Současné zázemí divadla Ponec je pro objem těchto aktivit zcela 

nedostačující. Původní dispozice kinosálu jsou velice limitující a 

hledají se proto různá provizorní řešení. Kanceláře týmu jsou umístěny 

mimo budovu divadla v nedalekém Karlíně. Skladovací prostory jsou 

nevhodně umístěny v mobilních buňkách (bez vytápění) na dvoře 
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areálu SŽDC, divadelní technologie např. pod diváckou tribunou a 

zkušebny jsou umělci nuceni poptávat v komerčních, nebo partner-

ských studiích. Chybí prostor pro tvorbu, ale i komunikaci s ostatními 

uměleckými žánry, meeting point pro umělce i veřejnost, skutečný 

dialog.

Využití a rekonverze industriálních prostor pro kulturně-společenské 

využití je osvědčeným modelem v celé řadě zemí a přináší výrazné 

zlepšení kvality života v daných lokalitách. Existují celé „kreativní 

čtvrti“, jinde clustery, v menší míře pak kreativní centra, což je model 

odpovídající rozloze okolí Ponce. 

Spolupráce nevládních neziskových organizací (NNO) s veřejnou 

správou a místními podnikateli je zcela zásadní pro úspěch projektu. 

Vytváří synergický, multiplikační efekt přínosný pro veškeré aktéry a 

hlavně veřejnost. Proto se Tanec Praha jako leader projektu rozhodl 

uspořádat kulaté stoly, brainstormingy, zapojil se do Strategického 

plánu Prahy 3 a SWOT analýzy jejího kulturního rozvoje (viz příloha 

č. 3), zmapoval potenciál NNO v okolí (viz příloha č. 4) a možnosti 

mezinárodní spolupráce v rámci evropských sítí.

4) VýSTUPY ANALýZ NAbÍZEJÍ bOHATé MOŽNOSTI PRO DANOU 

LOKALITU:

a) současný tanec
• zkušebny, studia – prostor pro tvorbu a workshopy, divadlo Ponec 

– divadlo pro tanec: prezentace původní tvorby – otevřený prostor, 

festivaly – TANEC PRAHA a Česká taneční platforma, Malá inventura, 

4 dny v pohybu, Dětské studio – rozvoj kreativity dětí prostřednictvím 

tance, pohybu a ostatních umění

b) nový cirkus
• spolupráce s Cirqueon – dílny pro děti i dospělé, aktivity na dvoře 

po celou letní sezonu, popř. chapiteau

c) design, výtvarné umění, hudba... kulturní a kreativní průmysly
• sídlo drobných podnikatelů v oblasti designu – grafika, nová média, 

scénografie, fashion design – spolupráce s uměleckým školstvím v 

dané čtvrti (např. VOŠUP a SUPŠ, ZUŠ), výstavy a instalace, diskuse, 

dílny, přednášky, zapojení do akce Žižkovská noc apod., optimálně 

audio-vizuální studio (dle dostupných prostředků na vybavení)

d) ekologické a komunitní aktivity
• cyklostezka – zázemí, dílna, půjčovna, propojení na sousedící čtvrti, 

úzká spolupráce s bajkazylem, nadací Partnerství, bicykl & Funbikes, 

Okolo a Pedal Project, Klubem přátel Žižkova aj., zapojení do aktivit 

Zažít město jinak, Žižkovské mezidvorky apod.

e) sociální inkluze a práce s národnostními menšinami
• návaznost na působení umělců divadla Ponec na školách Prahy 3 a 

8 včetně ZŠ Havlíčkovo nám. zaměřené na romské děti, spolupráce s 

romskými aktivitami (Evropské centrum romské hudby aj.), akce pro 

Fond ohrožených dětí Klokánek, spolupráce s DDM Ulita atd.

f) spolupráce s místními podnikateli a NNO na Žižkově a okolí
• Vystřelený oko, kino Aero, klub Final, Truhlárna, Streetculture, City-
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surfer, Parukářka, 35m2, DIY, Remedium,

Nízkoprahový klub Husita, skautské oddíly, Mamma help center, 

Rodinné a kulturní centrum Nová Trojka a další

g) otevřený prostor pro iniciativy občanů, organizací, diskuse na 
aktuální témata
• veřejně přístupné prostory kavárny, dvora aj., free wi-fi, možnost 

avizovaných debat i tematických bloků dle podnětů partnerů či 

návštěvníků...

Více informací na: http://www.divadloponec.cz/news/index/mn/17/

page/15

5, ŠtěPán KubiŠta, jatKa 78, Praha – holeŠovice
rok vzniku: 2014

- ke karlínskému triumvirátu má blízko (provozuje Přístav)

- Jatka78 – 2 haly holešovické tržnice

- geneze projektu: sklady CirkuLaPutyka vyhořely, tento prostor se 

jevil jako ideální zkušebna a sklad

- tržnice prohlášena za národní kulturní památku, vlastník Delta 

nemohl stavbu zbořit a zastavit novou

- primátor Svoboda i další politici byli nakloněni myšlence 

pronajmout prostor divadelníkům. ŠK v té době opouštěl novou 

scénu národního divadla, chtěl se věnovat odlišnému typu projektu

- hala opravena svépomocí (brigáda), následoval zkušební 

dvouměsíční provoz (odhalení chyb jako absence zatmění)

- crowdfundingová kampaň Nakopni Jatka (vybrali přes 2 miliony Kč), 

přispěvatelé motivování např. odměnou „podepsání“ židle v divadle. 

V současnosti malé množství zaměstnanců, postupně opadá prvotní 

nadšení, současně vznikají finanční problémy

---

Multifunkční divadlo, hudební klub, galerie, tréninkové haly, 

zkušebna a tělocvična. Místo s ideálními podmínkami pro nový 

cirkus. Domovská scéna Cirku La Putyka. Prostor otevřený českým 

i zahraničním souborům, uzpůsobený pro rezidenční projekty a 

představení, workshopy, konference, diskuze, přednášky, výstavy 

a happeningy. Zrození prvního komplexního kulturního centra ve 

střední a východní Evropě.

Více informací na: http://www.jatka78.cz/#o-nas
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6, Matěj veleK, náKladové nádraŽí ŽiŽKov, 
Praha – ŽiŽKov
rok vzniku: 2012

- původně zaregistrováno kvůli lokaci pro produkční agenturu -> 

začalo vyjednávání

- na radnici M. Stropnický, v té době se NNŽ stalo kulturní památkou

- více jedinců i institucí projevili zájem o prostor

- 15 studentů architektury s rozpočtem 20 000 Kč navrhli koncept 

přeměny sálu

- 2013 prostor využil Designblok

- uvedení divadel, koncertů, spolupráce s bregantem (NFA) – letní 

promítání

S ČÍM bOJUJE NNŽ? 

 1, okraj Žižkova (periferie) -> nakonec se tato obava nenaplni 

 la, nádraží je dostatečně přitažlivým objektem, navštěvuje ho  

 mnoho lidí včetně turistů

 2, podpora Stropnickým – NNŽ jako kulturní centrum 

 Prahy 3, která i do určité míry spolupracovala dramaturgicky a  

 provozně (bezpečnostní opatření apod.)

 3, vrchol letošní sezóny – velká koncertní akce pro několik   

 tisíc lidí (viz Polygon) – fungovala jako zkouška zabezpečení,  

 akustiky apod., po všech stránkách vše proběhlo bez   

 problémů, jediný zádrhel byla stížnost na hluk

 4, pronájem od ČD, ČD Kargo a SŽDC (komplikovanější 

 domluva než u předchozích řečníků)

 5, komunikace s jednotlivými úředníky dopomohla spolupráci  

 např. se SŽDC i po produkční stránce, stále však na ČD vázne  

 např. využití prostoru pro celoroční dramaturgii

 6, v budoucnu hrozí rozvoj stavebnictví v lokalitě, zvýšená 

 dopravní infrastruktura ad.

PARTNEřI: IPR PRAHA (NoVě 2015), NFA (PRoJEKT „NA KLíČ“ 

LETošNíHo LETNíHo KINA), AERo, GALERIE J. FRAGNERA (VýsTAVA 

LANDSCAPE)

Více informací na: http://nakladovenadrazizizkov.com/en/o-nnz
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7, čestMír suŠKa, studio bubec, Praha-ŘePoryje
rok založení: 2000

- skladová hala v Řeporyjích, původně chtěl využít jako svůj ateliér 

-> získal do soukromého vlastnictví, odpadlo lobování u náměstků 

apod.

- zvláštní symbióza soukromého a městského – vila privátní, pozemek 

obecní

- založení občanského sdružení (+ Holas, Hřebejk ad.)

- slouží jako umělecké studio i pro zahraniční tvůrce

- 200 rezidentů umělců

- „art safari“ – lov a obdivování umění

- pořádání uměleckého festivalu, interakce s veřejností

- vrátit něco lokalitě – umění do veřejného prostoru

- obec ve stínu velkoměsta, poměrně odstrčená lokalita (lidé např. 

poprvé přichází do styku s abstraktním uměním), původně místní 

obyvatelé tomuto typu umění a happeningu nerozuměli - -> zave-

dení výtvarných kurzů pro vzdělání o umění v lokalitě 

- okolí Prokopského údolí – umělecký zásah na hranici civilizace a 

divoké přírody

- 10 000 m2 kolem vily je v katastrofálním stavu -> zájem o pozemky 

– na zastupitelstvu schválen plán „10 000 m2 kreativity“ (další atel-

iéry, studio pro děti, zahradní restaurace, komunitní záhony, kunst-

halla ad.)

---

Od roku 2000 působí nejen jako sochařské studio, ale i jako kulturní 

centrum s využitím pro rezidenční pobyty umělců, pořádá výstavy, 

dílny pro děti a mládež a vyvíjí mnoho dalších aktivit:

Mezinárodní umělecké rezidenční pobyty aktuálně nabízí místo pro 

10 rezidentů v samostatných ateliérech a v otevřeném prostoru studia 

po celý rok, 24h denně. O výběru umělců k rezidenčním pobytům 

rozhoduje Umělecká rada studia, rezidenti jsou v kontaktu s předními 

českými umělci, mohou mezi sebou sdílet své zkušenosti a na konci 

pobytu představit vytvořená díla. 

Umění ve veřejném prostoru je významné téma, kterým se od svého 

vzniku Studio bubec zabývá, ať již krátkodobým nebo dlouhodobým 

umisťováním děl do veřejného prostoru či přednáškami. Art Safari – 

výstava děl autorů z České republiky i ze zahraničí. Známí umělci 

vystavují po boku mladých a začínajících autorů. Koná se dvakrát 

ročně formou festivalu umění, jehož součástí jsou také workshopy, 

hudební a divadelní vystoupení.

Výstavy uskutečněné mimo studio ve spolupráci s kulturními nebo 

městskými institucemi, např. výstavy ve Staroměstské radnici v Praze 

(2011, 2013) a další. babybubec - workshopy, výtvarné kurzy a 

příměstské tábory - pořádáme tvořivé dílny pro děti i dospělé přímo 

ve Studiu bubec a také v nově zrekonstruovaných prostorách na 

Řeporyjském náměstí.

Divadlo bubec založené v roce 2005 pod vedením Arjany Shameti 

a Renáty Kubišové se zaměřuje především na loutkové divadlo pro 
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nejmenší diváky v nemocnicích či v dětských domovech.

Revitalizační projekty v současnosti např. Zahrada bubec, projekt 

sochařské zahrady a kreativního hřiště s budovou studia pro práci s 

dětmi v blízkosti Studia bubec.

V roce 2014 jsme vytvořili studii rozvoje oblasti v okolí Studia bubec 

a její revitalizaci v sochařský interaktiní park a pod názvem bUbEC: 

10 000 m2 kreativity ji realizujeme ve 4. fázích.

Více informací na: http://www.bubec.cz/inpage/o-nas/
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8, Michaela Mixová, centruM Pro Kreativní 
PodniKání, dePo2015, PlzeŇ
rok založení: 2015

- industriální objekt z roku 1930

- prostor původně obývaly městské dopravní podniky, ty následně 

přesunuty do nově vystaveného objektu, hala následně poskytnuta 

Plzni2015

- lokalita zajímavá i pro developery (15 minut z centra)

- prostor zpřístupnit kreativním průmyslům – tím zamezit absolut-

nímu financování z veřejných zdrojů:

  1, KREATIVNÍ INKUbáTOR – poskytnutí prostoru, lektorské   

 kurzy (př. o podnikání) – již probíhá testování, jedni z umělců 

 na základě toho již dnes prodávají své výrobky – a mají vlastní  

 label

  2, MAKERSPACE – poskytnutí materiálů, nástrojů (funguje na  

 bázi členství), nové technologie

  3, COWORKINg – pronajímání kanceláří

  4, OŽIVOVáNÍ PROSTORU AKCEMI (př. přednášky o 

 financování z evropských zdrojů)

 5, pro veřejnost zřízení KOMUNITNÍ ZAHRADY (DEPO využijí i  

 místní obyvatelé, kteří žijí i v panelácích apod.)

- chybí: kanceláře, rekonstrukce infrastruktury, topení, a také  jistota 

a výhled

- inspirace projekty: ndsm Amsterdam, boxpor Londýn, etc.

---

DEPO2015 je výstupem projektu Plzeň – Evropské hlavní město kul-

tury 2015. Srdcem DEPO2015 je Centrum pro kreativní podnikání, 

které propojuje kulturu s byznysem a kreativními průmysly. Depo je 

místem, kde sídlí, pracují, tvoří, prezentují či obchodují start-upy i za-

vedené firmy. Komunita kreativních lidí se skvělými nápady a touhou 

je realizovat má možnost projít procesem inkubace, tj. za asistence a 

mentoringu profesionálů z kulturních a kreativních průmyslů nastarto-

vat svůj podnikatelský záměr, může využívat sdílený pracovní prostor, 

otevřenou dílnu na výrobu prototypů nebo si pronajmou ateliér či 

kancelář. DEPO2015 je také sídlem rezidenčního programu OPEN 

A.i.R., který nabízí českým umělcům a kreativcům možnost vycestovat 

do zahraničí a zároveň zve zahraniční kulturní scénu do Plzně.

Více informací na: http://www.depo2015.cz
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9, gábor bindics, stará trŽnica, bratislava
rok založení: 2012

Stará tržnica je přeměna uzavřeného, nehostinného prostoru. 

- projekt iniciovalo 11 profesionálů (právník, fundraiser ad.)

- komerční nájem 120 000 Kč ročně -> výměnou fair spolupráce s 

městem – určitá částka jde bratislavě

- image Tržnice tvoří trhy – všechny projekty podporují tento základní 

koncept

- vstupní prostor rovněž revitalizován – důraz na reprezentativnost

- marketingový produkt – navázání na výrobu sodovek, dříve 

spojených s tržnicí

- rok 2014: 106 000 návštěvníků, rok 2015: 158 0000 návštěvníků 

- 5% rozpočtu jde na filantropické účely

- preferuje fundraising před výraznou spoluprací s městem – 

nezávislost od veřejných zdrojů

- zvyšování kvality objektu podpořeno zvyšováním kvality veřejného 

prostoru – př. mapování reklamních ploch, sledování developerských 

projektů (vytvoření pracovnách skupin, experti z oblasti etnografie, 

event managementu, práv ad.) -> návrhy na využití objektu Nová 

Jurkovičova tepláreň

---

Projekt revitalizácie Starej tržnice s názvom “Mestské centrum Stará 

tržnica” vypracovalo občianske združenie Aliancia Stará Tržnica v roku 

2012. Projekt bol predložený na magistrát hlavného mesta SR bratisla-

va a po zapracovaní pripomienok zo strany magistrátu, poslancov 

mestského zastupiteľstva a verejnosti, 7. februára 2013 schválilo mest-

ské zastupiteľstvo prenájom budovy Aliancii za účelom jeho realizácie. 

Primárnym cieľom projektu je, aby sa Stará tržnica stala stretávacím 

bodom kultúry v meste, pričom je otvorená rôznym vekovým 

skupinám a poskytuje rozličné služby obyvateľom aj návštevníkom 

mesta.

Pri plánovaní sme dbali na to, aby bol priestor multifunkčný: na jednej 

strane umožňuje usporadúvať plnohodnotné trhy, na druhej strane sa 

môže premeniť na priestor pre koncerty, konferencie, divadelné 

predstavena. Ak je treba, dokáže usadiť až 653 návštevníkov.

Z hľadiska dlhodobej udržateľnosti je dôležité, aby budova mohla 

slúžiť meniacim sa trendom – sedem dní v týždni dokáže fungovať ako 

tržnica, prednášková sála alebo miesto pre podujatia. 

Více informací na: http://staratrznica.sk/o-nas/
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Před sympoziem jsme rozeslali řečníkům a hostům, kteří se věnují 

správě budov dotazník, jehož cílem bylo připravit se na diskusi a 

zmapovat dobré a špatné zkušenosti a to, co respondenti vnímají 

jako svůj přínos městu.

1. co běheM vaŠeho ProjeKtu (ve vztahu K budově, 
PrograMu ...) Šlo dobŘe?

2. jaKé jsou vaŠe současné ProbléMy? co vás tráPí 
nejvíc?

3. co byste dnes udělali jinaK?

4. jaKou forMu PodPory / sPoluPráce s MěsteM byste 
si PŘedstavovali?

5. stručně PoPiŠte váŠ PŘínos svéMu oKolí, rozvoji 
Města?

Na dotazník odpovědělo 9 respondentů s těmito projekty:

Stara Tržnica (bratislava), Radlická: kulturní sportovna - Fashion 

garage - Kavárna v ulice Stroupežnického (Praha), Plechárna (Praha, 

Kreativní zóna DEPO2015 (Plzeň), Nákladové nádraží Žižkov (Praha),

Jatka78 (Praha), bajkazyl (Praha), Studio bubec (Praha), PONEC - 

divadlo pro tanec (Praha)

4. VÝSLEDKY DOTAZNÍKOVÉHO ŠETŘENÍ
1. co běheM vaŠeho ProjeKtu (ve vztahu K budově, 
PrograMu ...) Šlo dobŘe?

KOmUNITA
budování, zapojení komunity, diváci      7

PROGRAm
Program (rozšiřuje se, kvalita, pravidla pro nekomerční, 

nízkoprahové, udržitelné, inkluzivní programy)   4

KAPACITY
Rekonstrukce prostoru       3

Našli jsme místo na ‘trhu’       3

Vytvořili jsme finančně udržitelný plán (kombinace 

soukromých, veřejných financí, případně nízké 

provozní náklady)        2

Nadšení teamu        2

Vytvořili jsme profesionální team     1

vZTAHY
Spolupráce s MČ P3 (Matěj Stropnický)     1
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2. jaKé jsou vaŠe současné ProbléMy? co vás tráPí 
nejvíc?

KAPACITY 
Nedostatek financí, problém přesvědčit grantové komise, že 

projekt si zaslouží větší podporu     4

Nedostatek lidí (team), nedostatečný management  2

Nemožnost využívat okolí budovy, nedostatek prostoru 2

Krátkodobé smlouvy      1

Časová délka rekonstrukce     1

 

vZTAHY    
Nemožnost sdílet kreativitu teamu s vlastníkem nemovitosti 

a spolu rozvíjet projekt      1

Ne nejlepší vztah s magistrátem, který se promítá do denní 

komunikace        1

Vztahy s MČ, lokálními sítěmi     1

Nezájem širokého publika o program    1

3. co byste dnes udělali jinaK?

KAPACITY
Nejdříve definovat organizační strukturu a zajištění financí předtím, 

než půjdeme do nepřiměřeně ambiciózního programu  2

Lepší odhady časů a nákladů na rekonstrukce    1

Prostor - vlastnictví
Konverze budovy ne v obecním vlastnictví (ideál. vlastnictví silné 

firmy s veřejným působením např. Česká pošta, České dráhy) 1

KOmUNIKACE, vZTAHY
Více komunikace s politiky, MČ a jejich zapojování do tvorby pro-

gramu a obnovy budovy       1

Jako jedinec bych udělal všechno jinak, ale ve spolupráci se 

učíme hledat funkční řešení      1

Větší suverenita projektu, nezávislost na MČ a partnerů  1

DALŠí
Program         1

Jsme spokojeni, nic bychom neměnili     1
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4. jaKou forMu PodPory / sPoluPráce s MěsteM byste 
si PŘedstavovali?

SPOLUPRÁCI
Zapojení do plánování města, ‘Máme přece dostatek znalostí’, 

legitimní partner, respekt města vůči této tvůrčí, ‘developerské’ 

činnosti         4

Důvěra v obsah, který tvoříme, začlenění našeho programu do 

dramaturgie kulturního odboru MČ     1

Respekt k aktivitě zdola, pouličnímu životu    1

finanční sPoluÚčast
Dlouhodobý grant, financování, pronájem za výhodné podmínky  

          3

LEGISLATIvNí PODPORA
Dlouhodobý kontrakt       2

Zjednodušená povolení pro umělecké akce ve veřejném 

prostoru         1

mEDIÁLNí PODPORA 

Mediální podpora, citylighty      1

5. stručně PoPiŠte váŠ PŘínos svéMu oKolí, rozvoji 
Města?

1. PROSTOR 
Oživení místa, vznik chybějícího prostoru, katalyzátor   5

Záchrana, zpřístupnění chátrající nemovitosti    3

Udržitelnost, šetrnost (jako výchovný aspekt místa)   1

2. KOmUNITA, vZTAHY   

Nové publikum, lidé v místě, propojení komunit 

(umělecká, residenční) na lokální, ale i národní úrovni  7

Sociální kontrola, zvýšení bezpečnosti, podchycení 

problémové mládeže       3

Inspirace jiných iniciatív k založení vlastních projektů   2

Prolomení bariér (mentální, byrokratické) směrem k uspořádání 

akcí ve veřejném prostoru       1

Precedent - je to vůbec možné      1

3. PROGRAm
Nová témata, umělecké, kreativní programy pro město  1
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5. ZÁPIS DEBATY

K prezentujícím řečníkům přibyli na debatu:

hanKa tŘeŠtíKová, radní Pro Kulturu Praha 7
toMáŠ ctibor, bývalý Ředitel institutu Pro 
Plánování a rozvoj Prahy
Petr vilgus,  Místostarosta Mč Praha 8

- analýza prezentací: všechny projekty dopomohly své 

lokalitě k oživení prostoru, zpřístupnění chátrající nemovi-

tosti nebo udržitelnosti lokality

Pohled ze strany MěstsKých zastuPitelů:

tŘeŠtíKová 
- představuje pohled ze strany města

- zástupce městské samosprávy

- přínos projektů vidí vedle výše zmíněných i v tzv. kulturní 

korozi (viz Jatka78)

- tržnici v Holešovicích chce proměnit nejen v kulturní ale i 

gastronomické centrum

- Praha 7 má velké množství brownfieldů (bubny a okolí)

vILGUS
- přebírali radnici v nepříliš dobrém stavu, půl roku 

napravovali problémy

- s prezentovanými projekty se setkal hlavně v zahraničí 

(př. Polsko – Lodže je přezdívána Manchester východu, až 

kulturní projekty městu daly nový smysl -> budovy, které 

přišly o význam, ho náhle získávají zpět)
27



jaKá je v současnosti Práce s MěsteM?

bINDICS
- funkce objektu - není potřeba nutně klást důraz na umělecké aktiv-

ity – funkce objektu je zapojení veřejnosti – inkluzivnost, zároveň je 

podmínkou ufinancovatelnost -> pak se projekt stává funkčním a 

hraje roli katalyzátoru

- vztah s městem – podmínkou je být transparentní, ale nevyužívat ji 

jako výmluvu (mnohé projekty nejsou realizovány a brání se transpar-

entností na začátku) – gábor se svým týmem chce dát záruku, ochotu 

investovat svou sílu, potažmo finance

- město vždy bude mít fixní strukturu např. co do byrokracie – 

nemůže v takové míře generovat nápady a realizovat projekty tak, 

jako nepolitický činitel, který má volnou ruku - např. nemusí vypisovat 

veřejné soutěže a rovnou myšlenky realizuje

  -> proto bere developery jako partnery

KUbIŠTA
- kolik stál projekt Jatka78, není důležité, posuvnou silou je vše os-

tatní (odhodlání, kreativita apod.)

- alternativy je přehršel, naopak Praze chybí klasično

- problém je přístup veřejné správy i veřejnoprávních médií 

– nedokážou snaze projektů nijak pomoci (viz otvíračka Jatek – 

reportáž ze zlínského kraje o premiéře divadlení Cesty do pravěku 

– o Jatkách ani slovo, jen v Událostech v kultuře – ty mají ale nízkou 

sledovanost - zaslouženě)

- morální podpora Prahy 7 byla snad důležitější než finanční

- ideální spolupráce s městem by byla následující: poskytnutí 

objektu, ze začátku dát základní podmínky – pomoci se správou 

objektu a bezpečnostními opatřeními, následně nechat volné ruce po 

předložení konceptu (tím je umožněna následná kontrola), klíčové je 

rovněž nepodepsat smlouvu o zákazu pronájmu – pak si na sebe není 

možné vydělat

KREUZmANNOvÁ
- vybalancovat komerční projekty s uměním je náročné – smlouva o 

zákazu komerčních účelů by také naopak ospravedlňovala město či 

samotnou instituci k výraznějšímu financování na úkor umění

vELEK
- pro něj je zákaz pronajímání spíše likvidační než omezující pod-

mínky, o kterých mluvila Kreuzzigerová

- Stropnický fungoval skvěle v asistenci s pronájmem a důvěrou

jaK Pracovat s brownfieldy?

CTIbOR
- na straně soukromého sektoru panuje strach, např. z nedodržení 

dohod

- podmínkou je hledání důvěry na veřejné, aktivní a privátní straně

Masare (v PubliKu)
- jmenuje další pozitivní příklady na Praze 7 – studio Alta, Stalin, 

potenciál vidí i na Výstavišti
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- nedistancuje se gábor od své pozice jako občana města tím, že 

nepovažuje město za svého důležitého partnera? Neodmítá příliš 

tuto roli?

- namísto odmítání dialogu by se i realizátoři už úspěšných projektů 

měli snažit „prošlapat“ cestu pro další projekty – odhlídnout od 

vlastních kapacit a snažit se měnit systém

bINDICS
- reakce na Masareho: nemínil, že s městem se nemá pracovat, ale že 

jen 8% projektu je financováno městem

 - důvodem je, že vyšší částka by znamenala risk – práce se 

soukromým sektorem je tudíž čistě praktická

vILGUS
- úřad má „byznys“ ve státní správě – s nadstavbou musí přijít politici

- volební období (4-leté) je překážkou – úřad se musí vzpamatovat, 

vzápětí následuje kampaň –> reálně existují 3 roky, kdy se dá něco 

podniknout

 
s jaKýMi ProbléMy se ProjeKty PotýKají?

KREUZmANNOvÁ
- Ponec propaguje současný tanec – časové umění, nedominantní typ 

kultury, disproporce (120 pražských divadel, drtivá většina činoherní) 

-> komplikace přináší charakter činnosti 

- nabídka převyšuje poptávku, divadla nejsou diverzifikovaná 

obsahově ani do určité míry lokačně

- média nepodporují nové žánry, věnují se konzervativně tradičním 

žánrům (viz komentář výše o absenci otvíračky Jatek v Událostech)

- pro moderní směry je těžké prorážet, ale i tak vidíme neuvěřitelný 

entusiasmus (viz Studio Alta) 

- současně je však neverbální umění snadno komunikovatelné v 

zahraničí

- politici stále žijí mentalitou 70. let

- podmínka veřejné soutěže – nelze pronajímat s komerčními účely – 

kontrast komunitní činnosti a města, které nejde „naproti“                  

– nedefinovalo si priority kulturní politiky

- Praze chybí odborně navržená kulturní strategie města

- město se bojí jít do střetu s tradičním repertoárem – tenký led, 

politici si nedovolí riskovat postavení

- osvěta je nutná šířit v politických kruzích, musíme otvírat prostor 

nezávislému umění, to je ve finále přínos zpětně pro město

vELEK
- město „dalo ruce pryč“ od NNŽ -> autoři projektu se rozhodli 

financovat z vlastních peněz 

- NNŽ nemá politický či komerční program

- na Praze 3 je složitá politická situace (př. posvěcení Stropnickým 

automaticky zavírá dveře) a problémy s ČD

- Praha 3 vykazuje velmi specifické prvky: posílá mnoho peněz do 

paláce Akropolis (ten to však nepotřebuje), dále má Divadlo Járy 

Cimrmana a obstarožní galerii – je nelehké zařadit se do tohoto 

portfolia

- ČD si na rozdíl od města ani neuvědomují památkovou hodnotu 

objektu30
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- projekt NNŽ dopomohl vedle kulturního rozvoje i vytvoření 

bezpečnější lokality

tŘeŠtíKová
- z pohledu městské části je největším problémem Magistrát

- není nutné hned se stát politikem – všichni, kdo vytváří kulturu a 

vztah s místními, mění i politické složení ve své čtvrti – oslovujeme 

skrze naše aktivity a postoje

- Praha 7 je oproti jiným lokalitám kulturních institucí a aktérů 

přeplněná -> politikou je snažit se pomoci finančně, ač jich městská 

část nemá příliš – doporučují například orientovat se na Prahu 6, 

která má peníze, ale méně kultury

co by Měl být následný KroK (v horizontu Měsíce), 
abychoM Mohli následovat naŠe dlouhodobé cíle?

CTIbOR
- mělo by se změnit to, že kulturní politika zatím nemá pevné místo v 

rámci strategického plánu Prahy

KUbIŠTA 
- krokem by mělo být, aby magistrát zadal studii (otázkou však je 

komu?) nebo abychom začali debatu, co se bude dít s holešovickou 

tržnicí – jaký má Magistrát plán – jaká je jeho vize?

- město by mělo vzít tržnici jako celek, nikoliv jako jeden kulturní 

projekt ale jako obrovskou příležitost – jedině tak postupně docílíme 

Prahy jako města kultury

KREUZmANNOvÁ
- Karlínský viadukt jako bottom-up proces, vstupní brána Žižkova, 

NNŽ – Praha by měla alespoň jeden z těchto objektů vzít za svůj a 

snažit se ho rozvíjet  

vELEK
- kulturní památka, ale i politické téma

- měla by se dotáhnout strategie, ke které bylo podepsáno memoran-

dum při prohlášení kulturní památkou – několik státních institucí, které 

by vykoupily část nádraží a vytvořili kulturní klastr archivů, dílen etc.)

Kovačević
- moc politiků je menší než moc úředníků – to bychom si měli 

uvědomit a veřejně deklarovat

- vše, co jsme dokázali na Viaduktu, bylo na úrovni pod politickou 

úrovní, což není vyloženě pozitivní

vILGUS
- zmiňován Milan Richter – je absolventem ČZÚ, nikdy se nepohy-

boval v prostředí kultury

- absolventů výtvarných škol bude v politice minimum, většina politiků 

jsou ekonomové a právníci – vidí svět jako čísla (to bychom měli mít v 

paměti při jednání s nimi)
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tŘeŠtíKová
- Praha 7 se stane hlavní kulturní čtvrtí Prahy

CTIbOR 
- důležitou podmínkou je také setrvání starostů ve své 

pozici, častá obměna vede k chaotickému jednání, 

nekoncepčnosti a absence vize

- je nutné vymezit si koncepční cíle a být schopný debato-

vat pomocí nacházení společných jmenovatelů  -> to jde 

ruku v ruce s kultivací celého prostředí

mASARE
- je možné být politický a nebýt politik – svými aktivi-

tami zároveň demonstrujeme své politické vzezření (už 

pouhou návštěvou např. NNŽ)

vILGUS 
- Praha 8 – objekty ve vlastnictví obce, které se nabízí k 

odkoupení privátním sektorem: Automat Svět a mlýn v 

Thomayerových sadech

Kovačević

- hodnota práce musí být vyčíslitelná -> kvantifikovatel-

ností kultury lze nastínit lukrativnost i developerům

- v ČR je problémem podhodnocení vlastní práce – 

hodnota stejného povolání je srovnatelná, i přes jiné 
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měny apod. všichni (př. architekti se 

stejným postavením) pracují za 40 

liber na hodinu 

- město by mělo začít rozlišovat 

majetek jako komerční věc a jako 

něco jiného (př. kulturu) 

– tato neschopnost odlišit dva typy 

objektů jsou mnohdy důvodem 

neúspěšné transformace hodnotných 

budov (viz na dům Na Kocandě)
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